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َ
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ُّ
رس الل التي تحدث أثناء سير الدَّ

صُول 
ُ
ف في  ويّ 

َ
غ
ُّ
الل رس  الدَّ أثناء  المعلمة  توفرها  التي  ويّ، والفرص 

َ
غ
ُّ
الل رس  الدَّ أثناء  المتعلمة  تخلقها  التي  والفرص 

ة العربية للناطقات بغيرها في جامعة الأميرة نورة بنت عبد الرحمن  اللغة  تعليم  
َ
غ
ُّ
العربية لغة ثانية في معهد تعليم الل

 بالرياض. 

راسة نت عينة   تم استخدام   ولتحقيق هذا الهدف من الدِّّ المنهج المزجي؛ وهو الجمع بين المنهجين الكمي والنوعي. وتكوَّ

راسة )  الدِّّ و )46من  والرابع،  الثالث  في المستوى  يدرسن  ) 4( متعلمة  و  الفصل  10( معلمات،  ( محاضرات خلال 

الدراس ي   العام  الثاني من  مَّ أداة  وتم استخدام    ه.  1442الدراس ي 
َ
ث لتسجيل المحاضرات ومن  التسجيل الصوتي 

( للمعالجة الإحصائية، وبرنامج SPSSإضافة إلى استخدام برنامج )  . استنساخها، واستمارة خاصة للتحليل الكمي

((MAXQDA   ليساعد في ترتيب البيانات في التحليل النوعي. وتمت تلك الإجراءات في إطار التصميم المزجي المتقارب

 توازي.الم

 نتائج كان أهمها ما يلي: الدراسة إلىوخلصت 

التعليمية، وتعزيز  - العمليات  تطوير  في  في  الصَّ الخطاب  بند من سلاسل  دور كل  النتائج الإحصائية عن  كشفت 

 طلاقة المتعلمين في اللغة الهدف.

 لاسل الخطابية الثلاثية، واستخدام المعلمات لسلاسل خطابية أكثر تعقيدًا.شيوع السَّ  -

ا لديهن.  استخدام - في الذي في مستوى معرفة المتعلمات بدرجة أكبر من الخطاب الذي يشكل تحديًّ  الخطاب الصَّ

التشاركية   - والأنشطة  التوسط  أدوات  واستخدام  المساندة  من  الثقافية  الاجتماعية  النظرية  مرتكزات  تتظافر 

لتسهم في تطوير منطقة النمو الوشيك لدى المتعلمات نتيجة التفاعل الاجتماعي وانعكاسها بعد ذلك على التطور  

 الفردي. 

م الأساليب اللغوية المتنوعة والأنشطة التعاونية والمساندة المتناقصة فرصًا تعليمية متباينة تساعد في تطوير  - قدِّّ
تُ

 .كفاية المتعلمين اللغوية والثقافية

بالاهتماموأوصت      الدراسة 
َّ
الت الخطابات الصفية  العربية على  تدريب معلمي  للمتعلم ببرامج  تسمح  التي  شاركية 

ال. كما أوصت بإعطاء خطاب المتعلمين مزيدًا من الاهتمام لاستغلال الفرص التي تمكنهم  بالتفاعل والتواصل الفعَّ

اللغوي.   إنتاجهم  تحسين  تأكيدها  من  إلى  بموضوعات المحاضرات  إضافة  أهمية الاعتناء   التعليمية، وربطها على 

 بالسياق الاجتماعي والثقافي.

 

)الكلمات   الخطابالمفتاحية:  الصفي   -تحليل  الخطاب  الثقافيةالنظرية    -تحليل  النمو   -الاجتماعية  منطقة 

 المساندة المتناقصة(. -الوشيك
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The Current study aimed to reveal the nature of the classroom discourse in the Arabic 

as a second language classes in the light of sociocultural theory by examining the 

chain of linguistic interaction the opportunities created by the learner and the 

opportunities provided by the teacher during the language lesson in the Arabic 

language classes at Arabic language teaching Institute for non-Arabic speakers at 

Princess Norah bint Abdulrahman University in Riyadh. 

mixed methods were used to achieve the aim of the study. It is a combination of 

quantitative and qualitative methods. the study sample consisted of (46) female 

learner studying in the third and fourth levels, (4) female teachers and (10) lectures 

during the second semester of the academic year 1442 AH. The audio recording tool 

was used to record and reproduce the lectures. it was a unique form for the 

quantitative analysis, in addition to using the SPSS for statistical processing and 

MAXQDA to arrange the data in the qualitative research. These procedures were 

carried out within the framework of the convergent- parallel design. 

some results have been obtained during the study the most important of which were 

the following: 

- The statistical results revealed the role of each item of classroom discourse in 

developing educational processes and enhancing learners' fluency in the target 

language. 

- The prevalence of tripartite discursive chains in the use of more complicated 

discursive chains by teachers. 

- Using classroom discourse that is the same as learner's knowledge level more than 

the discourse that constitutes a challenge for them. 

- The foundations of the sociocultural theory (support, the use of mediation, tools in 

participatory activities) combine to contribute to the zone of proximal 

development among the learners because of social interaction and its reflection 

after that on Individual development. 

- Diversified language styles, collaborative activities and diminished Scaffolding 

provide differentiated learning opportunities that help develop learners linguistic 

and cultural competence. 

- The study recommended attending Arabic teacher training courses on 

participatory classroom discourses, allowing learners to Interact and communicate 

effectively. it also recommended giving learners, discourse more attention to 

taking advantage of opportunities that enable them to improve their language 

production in addition to emphasizing the importance of taking care of the topics 

of educational lectures and linking them to the social and cultural context. 

Key words: (Discourse analysis- classroom discourse analysis- sociocultural theory- 

Zone of Proximal Development- Scaffolding). 
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